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Hjerneskadesamrådet 

  

 
 
Referat fra møde i Hjerneskadesamrådet den 31. maj 2011 
 
Kære alle 
 
Hermed fremsendes referat fra Hjerneskadesamrådets møde den 31. 
maj 2011. 
 
1. Godkendelse af referatet fra mødet den 1. marts 2011 
Indstilling: At referatet godkendes. 
 
Referat: 
Referatet fra mødet den 1. marts 2011 blev godkendt. 
 
 
2. Sundhedsstyregruppens godkendelse af sundhedsaftalerne 
Indstilling: At orienteringen tages til efterretning. 
 
Sundhedsstyregruppen godkendte på sit møde den 4. maj 2011 
sundhedsaftalerne på hjerneskadeområdet. Der var enkelte 
redaktionelle rettelser til aftalerne. Formandskabet har indarbejdet 
rettelserne og har fremsendt de rettede sundhedsaftaler til 
Sundhedskoordinationsudvalget. Sundhedskoordinationsudvalget 
behandler sundhedsaftalerne på sit møde den 1. juni 2011.  
 
Bilag: 

• Tilrettet sundhedsaftale om voksne med erhvervet 
hjerneskade 

• Tilrettet sundhedsaftale om børn og unge med erhvervet 
hjerneskade 

 
Referat: 
Sundhedskoordinationsudvalget har politisk godkendt 
sundhedsaftalerne. De praktiserende læger i 
Sundhedskoordinationsudvalget ønsker dog at få teksten vedr. 
praktiserende læger tilrettet. Når tilretningen er sket, vil aftalerne 
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blive sendt til skriftlig godkendelse i Sundhedskoordinationsudvalget 
med henblik på endelig godkendelse af aftalerne.  
 
Hjerneskadesamrådet vil blive orienteret, når aftalerne er godkendte. 
 
 
3. Planlægning af møde med foreningerne den 1. november 
2011 
Indstilling: At det aftales, hvordan mødet den 1. november 2011 
tilrettelægges. 
 
Hjerneskadesamrådet har besluttet at invitere foreningerne og 
videnscentret til møde den 1. november 2011 kl. 13.00 – 15.30. 

 
Forslag til deltagere: Videnscentret (faglig koordinator Ane Katrine 
Beck har sagt ja til at deltage), Hjerneskadeforeningen, Hjernesagen 
og Foreningen for senhjerneskadede børn og unge (lokalformænd + 
landsformænd)?  
 
Forslag til program:  
 

1. Velkomst ved formandskabet for Hjerneskadesamrådet 
 
2. Temadrøftelse om forløbsprogrammerne 

a. Oplæg ved kommunerne 
b. Oplæg ved praktiserende læge 
c. Oplæg ved Hjernesagen (hvem kan holde oplæg?) 
d. Oplæg ved Hjerneskadeforeningen (hvem kan holde 

oplæg?) 
e. Oplæg ved Foreningen for senhjerneskadede børn og 

unge (hvem kan holde oplæg?) 
 

Oplæggene vil sætte fokus på, hvordan parterne vil 
arbejde med de nye forløbsprogrammer. 

 
3. Videnscenter for Handicap og Socialpsykiatri 

a. Kort om Videnscenter for Handicap og Socialpsykiatri 
b. Hvor ser Videnscentret udfordringerne for samarbejdet 

mellem sektorerne? 
 

4. Præsentation af sundhedsaftalerne 
 

Referat: 
Forslag til program blev godkendt. 
 
Det blev aftalt, at Lone Aagaard og Henny Holmgaard holder oplæg 
om kommunernes arbejde med forløbsprogrammerne.  
 
Jens Gram Hansen holder oplæg om de praktiserende lægers arbejde 
med forløbsprogrammerne.  
 
Foreningerne udpeger hver en oplægsholder, som kan fortælle om 
foreningernes arbejde med forløbsprogrammerne. 
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Oplæggene skal give svar på følgende: 

• Hvordan vil hhv. kommunerne, de praktiserende læger og 
foreningerne arbejde med forløbsprogrammerne? 

• Hvad er sat i værk/hvad tænkes at blive sat i værk? 
• Hvordan sikres faglig og organisatorisk implementering? 

 
Ane Kathrine Beck fra Videnscentret deltager. Hendes oplæg skal 
være en præsentation af det nye videnscenter – indsatsområder, 
strategi, hvordan opretholdes specialviden, kommunale netværk. 
 
Vi giver en kort præsentation af sundhedsaftalerne. 
 
Program og indbydelser udsendes inden sommerferien. 
 
 
4. Brev fra Hjerneskadeforeningen ang. tværkommunale 
hjerneskadecentre  
Indstilling: At brevet fra Hjerneskadeforeningen drøftes.  
 
Hjerneskadeforeningen har den 9. februar 2011 fremsendt vedlagte 
brev til kommunerne og regionen. Brevet omhandler etablering af 
tværkommunale hjerneskadecentre. 
 
Bilag:  

• Brev fra Hjerneskadeforeningen 
 
 
Referat: 
Hjerneskadesamrådet tager brevet til efterretning. 
 
Hjerneskadesamrådet har forståelse for vigtigheden af, at den 
specialiserede viden på børne- og voksenområdet, som er opbygget 
gennem mange år, ikke forsvinder, og, at tilbuddene til de ramte 
bevares. 
 
 
5. Godkendelse af program for kurset ”Neurorehabilitering af 
børn”  
Indstilling: At programmet godkendes. 
 
Hjerneskadesamrådet har besluttet, at der skal etableres kurser, som 
retter sig mod personale, der arbejder med hjerneskadede børn. 
Helen Buch Sandal, Henny Holmgaard, Kaj Skovbjerg og Charlotte 
Jensen har drøftet forslag til indhold i kurset. På baggrund af 
drøftelserne har Kaj Skovbjerg udarbejdet vedlagte udkast til 
program. 
 
 
Referat: 
Kaj Skovbjerg deltog under dette punkt. 
 
Kaj Skovbjerg præsenterede programmet for kurset 
”Neurorehabilitering af børn”. Der var enighed om, at det er et flot 
program. 
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Der er allerede tilmeldt 7 deltagere. 
 
På den temadag, der blev afholdt på Hammel Neurocenter den 28. 
oktober 2010, blev det foreslået, at der afholdes en temadag om 
etablering af hjerneskadekoordinatorfunktioner på børneområdet. 
Dette kan Hjerneskadesamrådet arbejde videre med. 
 
 
6. Udbydelse af kurser på hjerneskadeområdet i regi af 
Hjerneskadesamrådet  
Indstilling: At det drøftes, om kurserne på voksenområdet skal 
udbydes til flere kommuner i regionen end kun til de enkelte klynger. 
 
Kurserne på voksenområdet udbydes i dag i fire klynger.  
 
Klynge 1: Viborg, Skive, Struer, Lemvig og Holstebro 
Klynge 2: Herning, Ikast-Brande og Ringkøbing-Skjern 
Klynge 3: Silkeborg, Skanderborg, Horsens, Hedensted og Favrskov 
Klynge 4: Århus, Odder, Samsø, Norddjurs, Syddjurs og Randers 
 
Kurserne bliver nogle gange aflyst, fordi der er for få deltagere. Dette 
problem kan måske løses ved at udbyde kurserne til flere kommuner i 
regionen. 
 
Referat: 
Kaj Skovbjerg deltog under dette punkt. 
 
Det blev drøftet, om kurserne fremover skal udbydes til flere klynger, 
end i dag.  
 
Det blev aftalt, at kurserne i 2011 udbydes som planlagt i de fire 
klynger. 
 
 
7. Orientering om Sundhedsstyrelsens arbejde med 
forløbsprogrammerne v/Lis Kleinstrup 
Indstilling: At orienteringen tages til efterretning. 
 
Forløbsprogrammerne offentliggøres medio juni 2011. 
 
Referat: 
Lis Kleinstrup orienterede om arbejdet med forløbsprogrammerne. 
 
Forløbsprogrammerne offentliggøres den 15. juni 2011.  
 
Der er enighed om, at vi med de nye forløbsprogrammer får en fælles 
referenceramme i det tværsektorielle samarbejde om patienter, der 
har fået en hjerneskade.  
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8. Udredning på neurologiområdet 
Indstilling: At orienteringen tages til efterretning. 
 
Region Midtjylland har besluttet at nedsætte en arbejdsgruppe, der 
skal gennemføre en analyse af organiseringen af det neurologiske 
område med henblik på at identificere felter, hvor det er muligt både 
at effektivisere driften og opnå samme eller bedre kvalitet. 
Arbejdsgruppen skal komme med forslag til en ændret organisering 
af området, herunder forslag til udmøntningen af en fastsat 
spareramme på 20 mio. kr. for det neurologiske område med virkning 
fra 2012.  
 
Arbejdsgruppens samlede arbejde forelægges Regionsrådet i juni 
2011.  
 
Referat: 
Lene Tinglef Svenstrup orienterede om udredningen på 
neurologiområdet. Der vil i arbejdet bl.a. blive sat fokus på 
apopleksipatienter og sikring af en mere ensartet behandling af disse 
patienter på hospitalerne i Region Midtjylland.  
 
 
9. Orientering fra det kommunale netværk for 
hjerneskadekoordinatorer (fast punkt på dagsordenen)  
Indstilling: At orienteringen tages til efterretning. 
 
 
Referat: 
Der var intet nyt at berette. 
 
 
10. Eventuelt  
 
Referat: 
Jørgen Feldbæk Nielsen deltog under eventuelt. Kommunerne kan nu 
søge midler fra en pulje under Indenrigs- og Sundhedsministeriet til 
forbedring af indsatsen for hjerneskaderamte. Puljen er på 150 mio. 
kr.  
 
Det blev aftalt, at Hjerneskadesamrådet søger midler til et fælles 
kommunalt-regionalt projekt. Der nedsættes i den forbindelse en 
arbejdsgruppe bestående af Lene Holm, Villy Linde, Lene Petersen, 
Marianne Halfdaner, Eva Sejersdal Knudsen, Jørgen Feldbæk Nielsen, 
Lis Kleinstrup, Kaj Skovbjerg, John Jørgensen, Trine Blomgreen, Lene 
Tinglef Svenstrup og Charlotte Jensen. Charlotte forsøger at 
arrangere et møde inden sommerferien, hvor så mange som muligt 
kan deltage. 
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Forslag til indhold i projektet, der skal søges penge til: 
• Sikring af gode overgange 
• Undgå at viden går tabt i overgangene 
• Data 
• Genoptræningsplan 
• Kompetenceudvikling 

 
Viborg Kommune vil gerne deltage i arbejdet med at skrive 
ansøgningen. 
 
Ansøgningen vil blive sendt til høring i Hjerneskadesamrådet, når den 
er klar.  
 
 
På sidste møde i Hjerneskadesamrådet blev der drøftet en sag vedr. 
udskrivelse af borgere, hvor udskrivningen ikke altid forløber, som 
den bør i henhold til sundhedsaftalen. Lene Tinglef Svenstrup har 
forelagt sagen for det pågældende hospital. Hjerneskadesamrådet 
følger op på sagen, hvis problemet opstår igen. 
 
 
 
Referent: Charlotte Jensen 
 
 
 


